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Аннотация. Рассмотрены вопросы использования в системе теплоснабжения трубопроводов с такими со-
временными теплоизоляционными материалами как пенополиуретан, армопенобетон, пенополиминерал, пе-
нокварц и базальтовая вата.  Для всех видов покрытий установлены зависимости изменения минимальной тол-
щины изоляционного слоя от диаметра трубопровода. По результатам реализации трехфакторного машин-
ного эксперимента определены функции изменения тепловых потерь от диаметра и глубины закладки трубо-
провода. Теплофизические характеристики изоляционных материалов при подземном способе прокладки не ока-
зывают влияния на величину тепловых потерь. 
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Abstract. The issues of the use of pipelines with such modern thermal insulation materials as polyurethane foam, 
reinforced concrete, foam laminate, foam quartz and basalt wool in the heat supply system are considered. For all types of 
coatings, the dependences of the change in the minimum thickness of the insulation layer on the diameter of the pipeline are 
established. Based on the results of the implementation of a three-factor machine experiment, the functions of changing 
heat losses from the diameter and depth of the pipeline laying were determined. The thermophysical characteristics of 
insulation materials in the underground method of laying do not affect the amount of heat loss. 
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